
 

'Rammearkitekturen er fundamentet for, at kommunerne 
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Deltagerfortegnelse  

Deltagere 

It-Arkitekturrådets medlemmer: 

• Henrik Brix, it- og digitaliseringschef, Favrskov Kommune, formand 

for KITA (foreningen af kommunale IT- og Digitaliseringsansvarlige) 

• Jeppe Bøgh Andersen, direktør for Social, Sundhed og Arbejdsmar-

ked, Frederiksberg Kommune 

• Niels Rygaard, Kontorchef for It og digitalisering i Senior og Omsorg 

i Aalborg Kommune 

• Søren Munk Skydsgaard, ressourcedirektør i Socialforvaltningen, 

Københavns Kommune 

• Ralf Klitgaard Jensen, direktør for Børn & Læring og Sundhed & 

Omsorg, Stevns Kommune 

• René Lorenz, chef for Politik, Strategi og Udvikling, Ældre- og Han-

dicapforvaltning, Odense Kommune 

• Lars Vraa, chefarkitekt, KOMBIT 

• Pia Færch, kontorchef, center for Digitaliserings og Teknologi, KL 

(fra kl. 10) 

• Ghita Thiesen, kontorchef, It-arkitektur & Standarder, KL (mødele-

der) 

 

Forberedelsesudvalget: 

• Karen Rahbek, Københavns Kommune (fraværende fra12.30-14:30)  

• Carsten Nydam-Rønved, Odense Kommune (virtuelt til 13:30) 

 

Sekretariat: 

• Vibeke Normann, KL 

• Zahra Al-Asfoor, KL (referent) 

• Miranda Bizzarro, KL (referent) 

 

Afbud 

• Bo Fristed, Chief Innovation Officer og chef for Center for Innovation 

i Aarhus Kommune, og Digitaliseringschef i Kultur og Borgerservice, 

Aarhus Kommune  

• Christian Refstrup, direktør for Teknik, Miljø, Arbejdsmarked og Bor-

ger & Branding, Guldborgsund Kommune 

 

Oplægsholdere 

• Jane Gyberg Rasmussen, Digitaliseringsstyrelsen 

• Michael Bang Kjeldgaard, Digitaliseringsstyrelsen 

• Jakob Hansen, KL (virtuelt fra Bruxelles) 

• Lise Holten, KL 

• Rikke Saltoft, Københavns Kommune  
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• Marta Katborg, Københavns Kommune  

• Christian Harsløf, KL 

• Jakob Eiby, KL  

• Nanna Skovgaard, KL  

• Line Laudrup, KL  

• Zahra Al-Asfoor, KL  

• Jakob Volmer, KOMBIT 

• Britt Montesinos, KOMBIT  

 

Andre gæster 

• Ida Kristine Fischer Thomsen, Digitaliseringsstyrelsen  

• Mette Jespersen, KOMBIT 

• Marianne Just Mortensen, KL  

• Poul Erik Kristensen, KL  

• Kristian Vengsgaard, KOMBIT  

• Christian Christensen, KL  

• Rasmus Halkjær Iversen, KOMBIT  

• Susanne Munch Nielsen, KL  

• Morten Hass, KOMBIT  

• Klaus Rasmussen, KOMBIT 

• Peter Thrane, KL  

• Lars Eckeroth, KL  

• Magnus Alkil, KOMBIT 

• Hanne Grünbaum, KOMBIT 

• Dan Gjedsted-Jensen, KOMBIT 

• Christian Klint Nielsen, Deloitte 

• Katrine Von Freiesleben, KOMBIT 

• Martin Dahlstrøm, Esbjerg Kommune 
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1. Siden sidst  

 

 

1.1. Siden sidst 

SAG-2022-04760 Ghita Thiesen 

      

      

Drøftelse 

Vibeke Normann informerede rådet om, at der var afbud fra to af medlem-

merne og at mødet ville være Søren Skydsgaards sidste møde, da han skal 

tiltræde som universitetsdirektør på Københavns Universitet fra 1. maj. Se-

kretariatet ser aktuelt på kandidater til nyt medlem. 

 

Vibeke informerede også om to vigtige høringer: 

1. Sundhedsdatastyrelsen har i januar gennemført en høring af målbil-

ledet for meddelelseskommunikation på sundhedsområdet. Der kom 

37 kommentarer, hvoraf 20 førte til præciseringer/forbedringer i mål-

billedet og dets bilag. En produktionspilot er under udvikling og for-

ventes klar i Q1 2025 på området for 'Kommunale prøvesvar'.  

2. Målbillede for identitetssløring af ansatte i det danske sundhedsvæ-

sen, som KL har givet kommentarer til. KL mener, at der er behov for 

et fælles målbillede på tværs af fagområder i den offentlige sektor, 

og ikke kun på sundhedsområdet. Desuden opfordrer KL til en nær-

mere afklaring af, hvad der er det rette niveau for at imødekomme 

medarbejdernes berettigede utryghed.  

Rådet efterspurgte en tidsplan for det videre arbejde med målbille-

det.  

Ghita supplerede med yderligere tre punkter: 

• Den arkitekturrapport, som er på dagsordenen i dag, bliver den sid-

ste ud fra med den hidtidige proces og rapportskabelon. Arkitekterne 

i KL og KOMBIT har skitseret et nyt setup, hvor processen og doku-

mentationen bliver mere dialogorienteret og dynamisk. De afprøver 

nu dele af det nye koncept, som de forventer at kunne implementere 

i andet halvår af 2023. 

• Kommunernes Digitaliseringstræf afholdes i år i København den 24. 

april 2023. KL og Digitaliseringsstyrelsen har en fælles session om 

bl.a. arbejdsprogrammet for det fællesoffentlige arkitekturarbejde.  

• KL har fået god respons på opfordringen om at melde kommunale 

repræsentanter ind til det nystartede rådgivningsforum for Danmarks 

Miljøportal. Formålet med rådgivningsforummet er at sikre størst mu-

lig konsistens, synergi og sammenhæng på tværs af IT-arkitekturen 

på miljøområdet i Danmark. Rasmus Ry, digitaliseringschef i Aarhus 
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Kommune og Peter Thrane, it-arkitekt i KL er indmeldt og Køben-

havns Kommunes Teknik og Miljøforvaltning er i gang med at finde 

en IT-arkitekt til den tredje plads. 

 

Under punktet Siden sidst udtrykte medlemmerne deres bekymring om-

kring NSIS og den stramme tidsplan samt den manglende klarhed om-

kring kravene og forskellige fortolkninger af revisionen. Ghita henviste til 

at KL, ud over tidligere diverse udbudte netværk, i februar etablerede et 

NSIS-projekt i regi af Digitale Fundamenter. Projektet er bemandet med 

to dedikerede medarbejdere, som understøtter kommunernes indsats 

frem mod deadline den 1. juli 2023. Den intensiverede indsats er stillet 

frit til rådighed for samtlige kommuner 
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2. Drøftelsessager 

 

 

2.1. Det aktuelle arbejde med Fællesoffentlig Digital Arkitektur 

SAG-2022-04760 Vibeke Normann 

 

Indstilling 

Sekretariatet indstiller, at It-Arkitekturrådet: 

 

− tager status for arbejdet med Fællesoffentlig Digital Arkitektur til ef-

terretning 

 

Drøftelse 

Jane Gyberg Rasmussen, kontorchef i Digitaliseringsstyrelsen, fortalte om 

Udvalget for Arkitektur og Standarders (UAS) rolle i forhold til den fællesof-

fentlige arkitekturstyring, herunder koordineringen af EU-initiativerne. Jane 

spurgte til rådets forventninger til samarbejdet om digital arkitektur med Digi-

taliseringsstyrelsen og bad om input til emner, som kunne være relevante at 

tage op med den nye digitaliseringsminister. 

 

Rådet anbefalede Digitaliseringsstyrelsen og UAS at italesætte digitalisering 

og it-arkitektur politisk ved at fokusere på, hvordan digitalisering og it-arki-

tekturen kan gøre en forskel for borgerne, fx i det nære sundhedsvæsen, 

hvor den digitale infrastruktur ikke må stå i vejen for sammenhængende pa-

tientforløb. Rådet anbefalede desuden at undersøge de økonomiske gevin-

ster, der er ved at anvende sammenhængende it-arkitektur.  

Rådet anbefalede, at Digitaliseringsstyrelsen orienterede sig mere mod 

Open Source, for derved at skabe mere åbenhed, også overfor borgeren, og 

for at give små og mellemstore virksomheder større mulighed for at udvikle 

løsninger til det offentlige.  

Rådet påpegede desuden Digitaliseringsstyrelsens mulighed for at påvirke 

EU’s forordninger, direktiver og standarder, som af kommunerne kan blive 

oplevet som øget bureaukratisering. Michael Bang Kjeldgaard supplerer 

med, at Digitaliseringsstyrelsen prøver at påvirke EU allerede inden lovgiv-

ningsniveauet. 

Rådet ser gerne, at Digitaliseringsstyrelsen i dialogen med ministeren kom-

mer ind på de forudsætninger, der skal være til stede, inden store offentlige 

implementeringer skal i gang. Rådet pegede i den forbindelse på it-arkitektu-

rens og standardernes betydning for sammenhængende service, attraktive 

arbejdspladser, gode arbejdsgange samt effektive og økonomisk forsvarlige 

digitale løsninger. 
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2.2. Introduktion til udvalgte EU-initiativer på digitaliseringsom-
rådet 

SAG-2022-04760 Vibeke Normann 

 

Indstilling 

Sekretariatet indstiller, at It-Arkitekturrådet: 

 

− tager orienteringen til efterretning 

 

Drøftelse 

Som introduktion til sagerne om EU, gennemgik Jacob Hansen fra KL’s kon-

tor i Bruxelles EU’s beslutningsproces, med særlig fokus på mulighederne 

for at vi fra dansk side kan påvirke forslag til forordninger og direktiver fra 

EU. 

 

Pia Færch pointerede at mange digitale reguleringer bliver vedtaget i Bru-

xelles og vil påvirke Danmark. Det inkluderer EU-lovgivning, som vil blive 

overført til Danmark og forventes at påvirke mindre myndigheder, der vil 

skulle tage opgaven op mod Tech-giganter. For at tackle dette forsøger KL 

at påvirke EU til at tage mere ansvar, da mindre myndigheder ikke vil være i 

stand til at håndtere Tech-giganterne på egen hånd.  

 

Rådet tog gennemgangen til efterretning. 

 

 

  

2.3. Nye EU-krav til software på sundhedsområdet  

SAG-2021-04152 Lise Holten 

 

Indstilling 

Sekretariatet indstiller, at It-Arkitekturrådet: 

 

- drøfter udfordringerne på området og kommer med input til den vi-

dere dialog med Indenrigs- og Sundhedsministeriet og Lægemiddel-

styrelsen.  

 

Drøftelse 

Baggrunden for sagen blev præsenteret af Lise Holten fra KL. Rikke Saltoft 

Andersen og Martha Katborg fra Københavns Kommune præsenterede der-

efter deres afdækning af konsekvenser af EU-forordningerne om medicinsk 

udstyr. 

 

Rådet takkede Københavns Kommune for deres præsentation og en fin gen-

nemgang af EU-forordningens konsekvenser. Rådet udtrykte bekymring for 
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det øgede bureaukrati og omkostninger som konsekvens af forordningen. 

Hertil gjorde rådet opmærksom på, at der i implementeringen af forordnin-

gen vil være behov for en kvalitetsorganisation. 

 

Rådet pointerede, at EOJ-systemerne med stor sandsynlighed er omfattet af 

forordningen. I den anledning påpegede Martha, at man har mulighed for at 

fragmentere en løsning, således man ikke skal vurdere hele løsningen, men 

kun den del, som forordningen vedrører. Rådet udtrykte endvidere bekym-

ring for at en stram fortolkning og udmøntning kan spænde ben for innova-

tion, og opfordrede til mere samarbejde og konsolidering på tværs af kom-

muner og regioner for at finde hensigtsmæssige veje at leve op til forordnin-

gen på.  

Rådet understregede, at det er væsentligt at være opmærksom på om bru-

gen af artikel 5.5 er i overensstemmelse med intentionerne, da det kan have 

konsekvenser, hvis kommunerne vælger den vej uden at have gennemtænkt 

det tilstrækkeligt. 

Rådet ser gerne, at det videre arbejde med forordningen bliver bragt op igen 

på kommende møder.  

 

  

2.4. Dialog med KL’s direktion 

SAG-2022-04760 VNO 

 

Indstilling 

Sekretariatet indstiller, at It-Arkitekturrådet: 

 

− tager direktionens orientering til efterretning 

 

Drøftelse 

Christian orienterede rådet om følgende sager, som KL-direktionen for tiden 

særligt har fokus på: 

 

• Digitaliseringsministeriet har konstitueret sig, og Finansministeriet 

fortsætter arbejdet med 10-årsplanen vedrørende arbejdskraft. 

• Digitaliseringsområdet ser ud til at få tilført 150 mio. kr. ekstra, men 

det er endnu uklart, hvordan det vil udmønte sig. 

• Forsvarsforliget er under opsejling, og hovedformålet med forliget er 

at vise, at vi lever op til NATOs 2%-målsætning.  

• Der er rykket på MitID erhverv, NSIS og NemLogin, og KL opfordrer 

kommunerne til at fortsætte med at arbejde hen imod at nå deadline 

1. juli. Selvom deadline kan være udfordrende at nå, er det vigtigt at 

stræbe efter at nå så langt som muligt. Deadline kan evt. forlænges 

mod betaling. Dialogen med Digitaliseringsstyrelsen er konstruktiv 

og løsningsorienteret. 
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• It-understøttelsen af hovedloven om Helhedsorienteret Indsats, der 

skulle hjælpe kommunerne med at arbejde mere helhedsorienteret 

med udsatte borgere, er sat på pause, da der er flere reformer på 

vej, som kan påvirke den. 

 

Rådet fremhævede særligt kapacitet til revisionserklæringerne og Digitalise-

ringsstyrelsens timing og performance i deres del af projektet som to fakto-

rer, der påvirker kommunernes arbejde med at implementere NSIS. Desu-

den gav rådet udtryk for deres bekymring for om forretningen vil anvende to-

faktor login, og opfordrede KL til at tage dette med i de videre overvejelser 

og beslutninger. 

Rådet spurgte desuden til fremdriften på det kommunale cyberværn. Chri-

stian fortalte, at KL og KOMBIT er i gang med at aftale næste trin, herunder 

om der skal være en tilslutningsaftale, eller om man skal søge at skaffe fi-

nansiering på nationalt niveau. 

 

KOMBIT’s nye direktør Kristian Vengsgaard præsenterede sig og fortalte 

kort om sit syn på it-arkitektur og vigtigheden heraf. Kristian nævnte desu-

den, at den fællesoffentlige infrastruktur efter hans opfattelse burde betrag-

tes som kritisk infrastruktur, da den påvirker mange mennesker. Han påpe-

gede også vigtigheden af at arbejdet med sikkerhedsmodellen omkring infra-

strukturen. 

 

 

  

2.5. Forslag til forordning om det europæiske sundhedsdataom-
råde (European Health Data Space) 

SAG-2022-02512 Mia Francis Ferneborg og Peter Falkenberg 

 

Indstilling 

Sekretariatet indstiller, at It-Arkitekturrådet: 

 

- drøfter de potentielle udfordringer i forbindelse med implementering af den 

kommende forordning 

- drøfter, hvilke krav i den nye forordning der vil kræve ændringer i kommu-

ner ift. IT og digitalisering 

 

Drøftelse 

Nanna Skovgaard fortalte It-Arkitekturrådet om Europa-Kommissionens for-

slag til forordning om det europæiske sundhedsdataområde (EHDS). Forsla-

get har til formål at skabe en fælles ramme, der understøtter adgangen til og 

deling af sundhedsdata på tværs af EU. Da forordningens konsekvenser for 

kommunerne og det samlede danske sundhedsvæsen, givet at forslaget 
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ikke er meget præcist beskrevet, fortsat er noget uklare og potentielt vidt-

rækkende, bad Nanna Skovgaard It-Arkitekturrådet om at drøfte de potenti-

elle udfordringer – og muligheder - i forbindelse med gennemførelse af de 

hovedelementer, der er for nu i forordningen og de krav, som den stiller til 

kommunerne i forhold til IT og digitalisering. 

 

Rådet havde en længere drøftelse af risici, potentialer samt mulige konse-

kvenser af EHDS for det danske sundhedssystem. Der var enighed om, at 

Danmark allerede har en god digital infrastruktur og mange gode systemer i 

sundhedsvæsnet, og flere påpegede, at der er brug for en klar use case og 

et defineret formål for Danmark. Rådet pointerede, at der er brug for at få af-

dækket mængden af arbejde og ressourcer, der vil være nødvendigt for at 

implementere forordningen.  

Flere udtrykte bekymring for, at EU-forordningen forventeligt indebærer et 

krav om samtykke, som ikke følger den tradition, der er for deling af data i 

det danske sundhedsvæsen (hvor samtykket sker i forbindelse med sam-

tykke til at modtage patientbehandling). Hvis sundhedsdata skal kunne deles 

på tværs af landegrænser og det fx vil kræve indførelse af ny samtykke-mo-

del, vil det være svært og bekosteligt. Det kan evt. være lettere at håndtere, 

hvis der er tale om deling af afgrænsede datasæt, som borgere i givet fald 

kan give samtykke til at dele. Fx som det man kender fra recept i dag, pati-

ent summery. Hovedproblemet er, at det er uklart, hvad forordningen reelt 

dækker. Jakob Eiby gav udtryk for, at der er potentialer ved EHDS og under-

stregede, at Danmark allerede har været med til at udvikle flere systemer for 

dataudveksling i EU, som der med fordel evt. vil kunne bygges videre på. 

Rådet var enige i, at Danmark bør forsøge at påvirke EU og være med til at 

definere rammerne for forordningen samt udnytte investeringen i FHIR-

standarden.  

It-Arkitekturrådet besluttede at genoptage diskussionen senere, når der fore-

ligger mere information om de enkelte dele af forordningsforslaget. 

 

  

2.6. Forslag til forordning om interoperabilitet i den offentlige 
sektor (Interoperable Europe Act)  

SAG-2022-05157 Line Laudrup og Peter Falkenberg 

 

Indstilling 

Sekretariatet indstiller, at It-Arkitekturrådet: 

 

- drøfter konsekvenser for kommunernes it-arkitektur som følge af potenti-

elle nye krav til deling og genbrug, samt mulig revision af EIF, som er 

det fælleseuropæiske arkitekturrammeværk 
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- drøfter om rådet har input til KL jf. muligheden for at påvirke forslagets 

videre behandling i Europa-Parlamentet og i Ministerrådet 

 

- drøfter en mulig fremtidig kommunal repræsentation i det åbne forum for 

fagfolk og interesserede parter, som forordningen foreslår, skal rådgive 

om interoperabilitet og innovation i den offentlige sektor 

 

 

Drøftelse 

Jakob Eiby fra KL præsenterede Interoperable Europe Act. Forslaget ønsker 

at fremme den digitale sammenhæng på det offentlige område i EU og sikre, 

at it-systemer sikkert og effektivt kan udveksle data på tværs af myndighe-

der og domæner. 

 

På mødet forholdt It-Arkitekturrådet sig overordnet positivt til forslaget, men 

de var også bekymrede for, om retningslinjerne i forslaget vil blive obligatori-

ske og føre til for mange organisatoriske og administrative processer i kom-

munerne. Rådet påpegede, at forordningen hellere bør indeholde vejlednin-

ger og målbilleder fremfor obligatoriske krav. Rådet udtrykte også bekymring 

for, at den EU-lovgivning, der som udgangspunkt kun vedrører staten, også 

ville påvirke kommunerne i Danmark. 

Rådet udtrykte positiv holdning til forslagets indhold vedrørende fremme af 

Open Source, Københavns Kommune og KOMBIT tilkendegav, at de gerne 

vil deltage i det åbne forum for fagfolk og interesserede parter, som forord-

ningen foreslår, skal rådgive om interoperabilitet og innovation i den offent-

lige sektor. 

 

  

2.7. Single Digital Gateway for digital betjening på tværs af EU-
landene  

SAG-2022-05009 Line Laudrup og Christian Christensen 

 

Indstilling 

Sekretariatet indstiller, at It-Arkitekturrådet: 

 

- Drøfter hvilke behov for støtte, kommuner vil have for at kunne efterleve 

forordningen 

 

- Drøfter, om der er opmærksomhedspunkter i forhold til kravet om eID og 

sammenhæng mellem eID og dansk infrastruktur 

 

- Drøfter konsekvenser i forbindelse med det kommende krav om, at op-

lysninger kun skal afgives i ét EU-land for at kunne bruges i andre 

(OOTS – Only Once Technical system) 
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Drøftelse 

Line Laudrup fra KL præsenterede EU-forordningen om Single Digital Ga-

teway, som har til formål at lette EU-brugeres digitale betjening på tværs af 

EU-landene. Forordningen skal med den nuværende tidsplan implementeres 

af myndighederne, herunder kommunerne, inden udgangen af december 

2023 og stiller krav om bl.a. oplysningspligt og brug af nationale eID’er. 

 

It-Arkitekturrådet gav udtryk for bekymring for omkostningerne og udfordrin-

gen med at finde en løsning, der vil tilfredsstille alle, uden samtidig at give 

mange fordele til egne borgere. Rådet opfordrede KL og Digitaliseringssty-

relsen til at præsentere et endeligt og omkostningseffektivt forslag til efterle-

velse af forordningens krav, så det ikke bliver et emne til debat i kommu-

nerne. Line Laudrup understregede, at KL i interessevaretagelsen fortolker 

forordningen snævert med henvisning til, at omkostninger i forbindelse med 

forordningen skal stå mål med formålet, og så vidt muligt holdes på et mini-

mum. 

Rådet pointerede at forordningen vil gøre det nemmere at rekruttere uden-

landsk arbejdskraft, mens Jakob Eiby pegede på, at forordningen kunne 

åbne markedet op for leverandører på tværs af de nationale grænser,  hvilket 

også vil være en fordel for danske it-leverandører. Hertil foreslog rådet at KL 

kunne tale videre med It-Branchen om fordele for det danske marked. 

Rådet foreslog at overveje en mere centraliseret tilgang, hvor man udvikler 

én ny fælles integration til eID i tæt kobling med NemLogin, der rummer kra-

vene fra forordningen og potentielt minimerer omkostningerne. I øvrigt hen-

viste rådet til Borger.dk/LifeInDenmark som en fælles, simpel indgang for de 

berørte borgere. 

 

  

2.8. Bedre styring af datastandarder  

SAG-2022-04739 Zahra Al-Asfoor 

 

Indstilling 

Sekretariatet indstiller, at It-Arkitekturrådet: 

 

− tager status for projektet til efterretning 

 

− giver input til det videre arbejde, herunder til prioriteringen af de 

kommende indsatser 

 

− giver forslag til inddragelse af kommuner, leverandører og eventu-

elle andre interessenter 
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− giver input til, hvilke indsatser, der skal til, for at kommunerne bakker 

op om implementering af fremtidige datastandarder 

 

 

Drøftelse 

Zahra Al-Asfoor fra KL præsenterede projektet ’Bedre styring af datastan-

darder’, som er et KL/KOMBIT-projekt med fokus på at styrke styring, vurde-

ring og kvalitetssikring af arbejdet med fælles datastandarder i kommu-

nerne. Projektet er en forudsætning for kommunalt samarbejde om strate-

gisk datadeling af høj kvalitet. 

 

It-Arkitekturrådet pointerede behovet for at definere værdiskabelsen for pro-

jektet samt behovet for at prioritere og undersøge, hvilke standarder der skal 

ændres og i hvilken retning. Her pegede rådet på ældreområdet, som kræ-

ver grundig opmærksomhed ift. at udvikle et fælles sprog. Rådet anbefalede 

at anvende kommunikation af værdiskabelsen som løftestang til udarbej-

delse og implementering af standarder. 

 

Rådet understregede vigtigheden af at involvere kommunal praksis, marke-

det og leverandører i processen og at sikre, at kravene for standarderne kan 

kopieres direkte ind i kommunernes egne udbud og SKI. Rådet foreslog der-

for at tage direkte fat i SKI, og involvere dem i arbejdet.  

 

Rådet var generelt positivt over for projektet, hvor flere pegede på ensartet-

hed og udvikling af kompetencer som et vigtigt udgangspunkt for at forholde 

sig til datastandarder. 

 

  

2.9. Udvikling af tværgående økonomikomponent til forsørger-
ydelser 

SAG-2022-04760 Hannah Grünbaum 

 

Indstilling 

Sekretariatet indstiller, at It-Arkitekturrådet: 

 

- tager orienteringen til efterretning 

- giver input til det videre arbejde 

 

Drøftelse 

Jakob Volmer fra KOMBIT præsenterede baggrunden for udvikling af en 

tværgående økonomikomponent til forsørgerydelser. 

 

Rådet bakkede op om det videre arbejde med at udvikle en tværgående 

økonomikomponent og en yderligere modularisering af de tre fagsystemer 
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Kommunernes Ydelsessystem (KY), Kommunernes Sygedagpengesystem 

(KSD) og Kommunernes Pensionssystem (KP). Rådet anbefalede, at den 

nye økonomikomponent bygges således, at den kan udvides og skaleres, da 

der er stort potentiale, som rækker ud over de tre fagsystemer. Desuden op-

fordrede rådet til at projektet i sin dialog med kommunerne inddrager både 

økonomiafdelingen og fagområderne.  

Rådet foreslog desuden at KOMBIT ved næste udbud for fagsystemerne 

vurderer, om der er andre tværgående komponenter, der kan udskilles, fx 

brugergrænseflade og udskrivningsmodul. Endvidere foreslog rådet, at 

KOMBIT åbner op for flere leverandører og undersøger SKI og open source-

markedet, ligesom rådet opfordrede KOMBIT til generelt at være opmærk-

som på adgang til kildekoden. 

 

Rådet kom i drøftelsen også ind på de lovgivningsmæssige aspekter og øn-

sker om lovforenkling, og opfordrede projektet til at være opmærksom 

herpå. Projektet forsikrede at de i samarbejde med ekstern rådgiver også 

undersøger de lovgivningsmæssige aspekter og mulighed for lovforenkling 

på området. KL bemærkede, at de også vil bruge anledningen til at påvirke 

lovarbejdet med regelforenkling, så udbetalinger på tværs af relevant love 

kan blive mere ensartede.  

 

  

2.10. Arkitekturrapport for genudbud af Fælles Bibliotekssystem  

SAG-2022-04760 Vibeke Normann og Britt Montesinos 

 

Indstilling 

Sekretariatet indstiller, at It-Arkitekturrådet: 

 

− tager arkitekturrapporten for genudbud af Fælles Bibliotekssystem, 

de indkomne høringssvar og projektets håndtering af de indkomne 

høringssvar til efterretning 

 

Drøftelse 

Britt Montesinos fra KOMBIT gennemgik de indkomne høringssvar til genud-

bud af Fælles Bibliotekssystem.  

 

Rådet tog arkitekturrapporten for genudbud af Fælles Bibliotekssystem, de 

indkomne høringssvar og projektets håndtering af de indkomne høringssvar 

til efterretning.  

 

 

  



IT-Arkitekturrådet  | 22-03-2023 

 SIDE  |  16 

3. Eventuelt  

Pia Færch fra KL uddybede det tidligere punkt om det nye NSIS-projekt. KL 

har sat to medarbejdere på projektet for at hjælpe med at løse kommuner-

nes udfordringer. De følger kommunerne tæt, for at få en god fornemmelse 

af hvordan det går, og forstå hvilke udfordringer kommunerne har brug for 

KL’s hjælp til at overkomme.  

Rådet påpegede vigtigheden af at genbesøge samarbejdet med Digitalise-

ringsstyrelsen om lignende projekter, for at undgå at havne i samme situa-

tion som nu.  

 

Ghita nævnte desuden, at 1. juli udover at være deadline for NSIS-

implementeringen ligeledes er en dato for implementering af webtilgængelig-

hedsloven. Ghita orienterede om, at KL samler viden og råd om webtilgæn-

gelighed på en ny side på kl.dk, og opfordrede rådet til at melder use case 

og spørgsmål ind til sekretariatet.   

 

Rådet opfordrede til at gøre rapporteringen af arkitekturrapporter skriftlige. 

 

 


